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ورود مجلس به مصاديق افزايش غيرمتعارف 
عوارض آزادراهي

رئيس کميته حمل و نقل کميسيون 
عمران مجلس، الکترونيکي ش��دن 
س��امانه اخذ عوارض را اقدامي براي 
کاه��ش معطل��ي مردم دانس��ت و 
گف��ت: مجلس به مصاديق افزايش 
غيرمتعارف ن��رخ عوارض آزادراهي 

ورود مي کند. ش��ادمهر کاظم زاده در گفتگو با خانه ملت، با اش��اره 
به به راه اندازي س��امانه پرداخت الکترونيکي عوارض در بس��ياري از 
آزادراه هاي کشور، گفت: اين اقدام مناسبي براي صرفه جويي در وقت 
مردم بوده و از تش��کيل صف هاي طولاني براي پرداخت عوارض 
جلوگيري مي کند. نماينده مردم دهلران، دره شهر، آبدانان و چرداول 
در مجلس با بيان اينکه الکترونيکي شدن سامانه اخذ عوارض مزاياي 
بسياري از حيث شفافيت منابع در بردارد، افزود: اطلاعات مناسبي با 
اين سامانه جديد در اختيار دولت قرار خواهد گرفت. وي با تاکيد بر 
اينکه مردم انتظار دارند که دولت ضمن توجه به نحوه اخذ عوارض 
بر افزايش کيفيت آزادراه ها نيز تاکيد داشته باشد، تصريح کرد: اينکه 
سال به سال نرخ عوارض آزادراهي افزايش يابد انتظار بهبود وضعيت 
مسيرها را در مردم ايجاد مي کند. کاظم زاده با بيان اينکه بايد قرارداد 
اوليه مبناي افزايش نرخ عوارض آزادراهي در سال باشد، گفت: هرچند 
مبناي افزايش نرخ عوارض در قراردادهاي اوليه مندرج است اما اگر 
ديده ش��ود که ش��رکتي بيش از آن اقدام به افزايش نرخ کرده مورد 

برخورد جدي واقع خواهد شد.

تلاش براي رقابت پذيري صادرات 
از طريق بنادر ايران

مديرکل توافقنامه ها و توس��عه بازار س��ازمان بنادر و دريانوردي گفت: 
س��ازمان بنادر و دريانوردي به عنوان حاکميت فعاليت هاي دريايي و 
بن��دري، در اغل��ب زمينه ها حمايت کافي از س��رمايه گذاران واحد هاي 
توليدي در پسکرانه بنادر خواهد داشت تا بازگشت سرمايه آنها به صورت 
منطقي انجام شود. به گزارش فارس، محمدعلي اصل سعيدي پور، درباره 
هدف گذاري دولت در توسعه صادرات از درياي خزر اظهار داشت: پنج 
کشوري که حوزه درياي خزر را احاطه کرده اند، در تراکنش تاريخي با 
هم بوده اند و مراودات مستمر  اقتصادي با يکديگر انجام داده اند، با اين 
حال همه اين کشورها معتقد هستند انتظاراتي که هميشه از پتانسيل هاي 
موجود در درياي خزر وجود دارد، برآورده نشده و درواقع از پتانسيل هاي 
خزر  استفاده کافي نشده است. وي با اشاره به فراهم سازي زيرساخت هاي 
صادرات از بنادر شمالي ايران، ادامه داد: در سال جاري در راستاي توجه به 
شعار سال و حمايت از کالاي داخلي، توسعه صادرات محصولات ايراني،  
فراهم سازي زمينه صادرات اين توليدات و کمک به روان سازي صادرات، 
رشد صادرات از خزر را در دستور کار قرار داديم. وي اضافه کرد: همچنين 
تخفيفات  و معافيت هاي تعرفه اي براي ترانزيت کالا از بنادر کشور در 

نظر گرفته ايم تا مشوقي براي جذب صاحبان کالا باشد.

۷۶هزار طرح نيمه تمام با عمر13 ساله 

معاون منطقه اي انجمن بين المللي مهندسي هزينه )AACE( گفت 
که اتمام ۷۶ هزار طرح نيمه تمام در کشور نيازمند ۵۰۰ هزار ميليارد 
تومان بودجه است که اين امر از توان دولت خارج است. صادق يزداني 
در حضور دبيرکل و دبير اجرايي کانون مهندسي هزينه ايران با بيان 
اين مطلب افزود: ۸ ماه پيش انجمن بين المللي مهندسي هزينه دفتر 
خود با هدف ارائه راهکارهاي مديريت کسب و کارها در شرايط عادي 
و غيرعادي در تهران را گشود. وي با بيان اينکه، براساس تجربه ۴۰ 
ساله بين المللي برنامه ميان مدت و بلندمدتي را براي مديريت هزينه ها 
در ايران طراحي کرده ايم، اظهار داشت: در حال حاضر بيش از ۷۶ هزار 
طرح نيمه تمام در اس��تان هاي ايران با س��ني بالاتر از ۱۳ س��ال وجود 
دارد؛ نکته مهم آن است که با توجه به شتاب فناوري، بسياري از اين 
طرح ها ديگر توجيه روز اول را ندارند و نيازمند بازنگري در اجرا هستند. 
معاون منطقه اي AACE گفت: دولت توان اتمام تمامي اين طرح ها 
را ندارد؛ نکته مهم ديگر اين است که محصولاتي که قرار بود در اين 
طرح ها توليد شوند يا وارد مي شوند يا با کالاي ديگري جايگزين شده 
اند. يزداني با بيان اينکه دولت نيازمند ارگان هاي مردم نهادي است 
ت��ا بتوانن��د به حاکميت براي اتمام اين طرح ها کمک کنند، ادامه داد: 
تا پايان س��ال ۱۳۹۸ به طور متوس��ط ۴۰ درصد از نيروهاي کارآمد و 
با تجربه دولت بازنشسته مي شوند و بايد از تجربه آنها استفاده کنيم.
وي گفت: بايد به استارتآپ ها کمک کرد تا خلق بازار کنند. حميدرضا 
آلادپوش دبيرکل کانون مهندسي هزينه ايران نيز اين کانون را سازماني 
مردم نهاد عنوان کرد که تلاش مي کند ارتباط دولت با مردم در امور 
اجرايي نزديک تر شود. دبيرکل کانون مهندسي هزينه ايران با بيان 
اينکه انتظار داريم که اين کانون بتواند اين قانون را اجرا کند، اظهار 
داشت: بنا داريم سن اجراي طرح ها در کشور را که در حال حاضر بيش 
اي ۱۲ س��ال اس��ت را کاهش دهيم. مرتضي مصطفوي دبير اجرايي 
کانون مهندسي هزينه ايران نيز گفت: رويکرد اصلي کانون مهندسي 
هزينه ايران تسهيل گري بين دولت، تبصره ۱۹ قانون بودجه و علاقه 
مندان بخش خصوصي به اتمام طرح هاي نيمه تمام است. وي افزود: 
اقتصاد ايران با توجه به تحريم ها و ديگر محدوديت ها، گران مديريت 
مي ش��ود و کانون مهندس��ي هزينه ايران بدنبال کاهش اين هزينه 
است. مصطفوي ادامه داد که اين کانون از انجمن بين المللي هزينه 
)AACE( خواسته است تا معيارها، استانداردها و تجارب خود را براي 

کاهش هزينه در اختيار ايران قرار دهد.

پروژه ريلي قزوين-رشت به »شرکت ساخت« 
منتقل شد

معاون فني و امور زيربنايي ش��رکت 
راه آهن، از بازگش��ت پ��روژه راه آهن 
قزوين-رش��ت به ش��رکت ساخت و 
توسعه زيربناهاي حمل ونقل براساس 
اصلاحي��ه هيئت دولت خب��ر داد. به 
گ��زارش وزارت راه و شهرس��ازي، 

داريوش يزداني با اش��اره به پروژه س��اخت راه آهن قزوين - رش��ت که 
طبق مصوبه دولت از شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل به 
شرکت راه آهن منتقل شده بود، گفت: مديريت و تکميل اين پروژه مجدد 
طبق اصلاحيه اي از سوي هيئت دولت به شرکت ساخت و توسعه منتقل 
شد. وي افزود: طبق پيش بيني هاي شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل ونقل و هماهنگي هاي صورت گرفته با شرکت راه آهن، طي سه 
الي ش��ش ماه آينده س��اخت راه آهن قزوين-رشت به اتمام مي رسد و 
سپس براي بهره برداري به شرکت راه آهن منتقل مي شود. پيش از اين 
خيرا... خادمي مديرعامل شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل 
و معاون وزير راه و شهرس��ازي اعلام کرده بود، از ريل گذاري راه آهن 
قزوين-رشت فقط ۳.۵ کيلومتر باقيمانده است و برخي نقاط نيز بنا بر 
ترددهاي مردمي دچار قطعي هستند، ازاين رو با تهيه دو دستگاه زيرکوب 
و تنظيم کننده ريل با هدف افزايش سرعت زيرکوبي، تمام تلاش خود 

را براي رسيدن به شرايط بهره برداري انجام خواهيم داد.

دريچه

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�کن: رئي��س س��ازمان نظام 
مهندس��ي س��اختمان درباره خب��ر برگزاري 
اج��لاس س��اليانه اي��ن س��ازمان در يکي از 
هتل ه��اي مجل��ل ته��ران ب��ا هزينه هاي 
چندي��ن ميلي��ارد توماني گفت: چنين چيزي 
صحت ندارد و هزينه ها نس��بت به س��ال قبل 
۴۰ درص��د کاه��ش يافته و امس��ال کمتر از 
يک ميليارد تومان اس��ت. فرج ا... رجبي در 
نشست خبري بيست و يکمين اجلاس هيات 
عمومي سازمان نظام مهندسي ساختمان که 
طي روزهاي ۲۰ و ۲۱ تيرماه برگزار مي شود، 
در پاسخ به سوالي مبني بر هزينه ۶۰۰ مهمان 
و خانواده هايشان در اجلاس امسال در يکي از 
هتل هاي مجلل تهران و اينکه بجز هزينه ها 
قرار اس��ت براي هر نفر يک ميليون و ۴۰۰ 
ه��زار توم��ان هديه داده ش��ود اظهار کرد: ما 
امس��ال در ته��ران برگ��زار مي کنيم که يک 
شب بيشتر نباشد. ضمنا کل پولي که دوستان 
دادند عددي نيست که شما براي هديه گفتيد. 
اتفاقا ما براي شرايط فعلي مملکت حتي دنبال 
جايي بوديم که ارزان تر باشد ولي بجز هتل 
فعل��ي، هتلي نداش��تيم که اين تعداد مهمان 
را بتواند جا بدهد. نس��بت به س��ال گذشته ۴۰ 
درصد هزينه ها کاهش يافته و کل هزينه ها به 
يک ميليارد تومان نمي رسد. به اندازه کافي بار 
شيشه ما چوب خورده است و يکي دو تا ضربه 

ديگر بزنيد چيزي از آن باقي نمي ماند.
رئيس س��ازمان نظام مهندسي ساختمان در 
پاس��خ به سوالي درباره اينکه شنيده مي شود 
بودجه ساليانه سازمان به دليل وجود اختلافاتي 
به نتيجه نرسيده، آيا قرار است اجلاس را در 
شرايطي برگزار کنيد که مهمترين دستور کار 
آن هن��وز در هاله اي از ابهام قرار دارد؟ گفت: 
اولا بودجه لازم نيست در اجلاس به تصويب 
برس��د، ثانيا امروز به تصويب مي رس��د. اتفاقا 
در س��ال جاري اجازه داديم که با ش��فافيت 
بيش��تري اعضاي ش��وراي مرکزي به نتيجه 
برس��ند که اين نقطه قوت اس��ت. ما سازمان 

نظام مهندسي را حتما به يک سازمان مردم 
نهاد شيشه اي تبديل خواهيم کرد.

تهديد به ابطال پروانه شدم ���
يک��ي از خبرن��گاران از رجب��ي پرس��يد در 
جلس��ه اي با حضور وزير راه و شهرس��ازي 
گفتيد که تهديد ش��ده ايد و در حال حاضر 
در مقام نماينده مجلس سخن مي گوييد، در 
اين خصوص توضيح دهيد. او پاسخ داد: در 
فرآيندي که بحث بالا گرفته بود نامه اي از 
وزارت راه و شهرسازي وصول شد که بنده 
ملزم به اجراي دستور وزير راه و شهرسازي 
هستم و بايد آن را انجام دهم وگرنه پروانه 
اش��تغال به کار من ابطال مي ش��ود. رييس 
سازمان نظام مهندسي همچنين گفت که 

س��ازمان هاي نظام مهندسي هنوز به رويه 
سابق، ارجاع نظارت را انجام مي دهند. بر اين 
اساس او در پاسخ به پرسشي درباره اينکه 
آيا قرار است با توجه به اين مساله، برخورد 
ديگري هم در اس��تان ها مشابه برخوردي 
که با رييس سازمان نظام مهندسي استان 
تهران صورت گرفت انجام شود؟ که رجبي 
در اين باره پاسخي نداد و گفت که در اين 

مورد خيلي حساسيت ايجاد نکنيم.
اي��ن نماين��ده مجلس درب��اره چالش هاي 
ايجاد شده با وزارت راه و شهرسازي گفت: 
م��ا بايد با رويکرد توجه به منافع بهره بردار 
ب��ه موضوع نظام مهندس��ي نگاه کنيم که 
در طراح��ي، نظارت و س��اخت بايد مدنظر 
ق��رار گي��رد. در اي��ن اصلاح قان��ون نظام 

مهندس��ي بايد اين موضوعات لحاظ شود. 
ام��ا بايد ببينيم که آيا هر س��ازنده اي الزاما 
بهره بردار اس��ت؟ اينگونه نيس��ت. در حال 
حاض��ر مي توانيم بگوييم نوعي تعدد رويه 
به دليل بخش��نامه هاي اخير در سازمان ها 
ايجاد ش��ده اس��ت. البته روند کار در نظام 
مهندسي، بجز در معدود شهرهايي در ساير 
شهرها به رويه سابق انجام مي شود. رجبي 
تاکيد کرد: اجلاس بيس��ت و يکم يکي از 
مهمتري��ن اجلاس هاي دهه اخير اس��ت؛ 
چراک��ه مس��ائل زي��ادي در درون و بيرون 
سازمان در حوزه مهندسي ساختمان وجود 
دارد که سازمان نظام مهندسي بايد درباره 
آنها تصميم بگيرد و از آنچه که براي کشور 

واقع شده جلوگيري کند.

بررس�ي اصلاح قانون نظام مهندسي در  ���
مجلس

رئيس س��ازمان نظان مهندس��ي ساختمان 
درب��اره اصلاحي��ه قانون نظام مهندس��ي و 
کنترل ساختمان گفت: نمايندگان طرحي را 
ارايه دادند که به کميسيون عمران ارجاع شد. 
در اين کميس��يون کارگروهي براي بررس��ي 
اين موضوع با حضور همه ذي نفعان تشکيل 
ش��د. پس از بحث و نظر مختلف در آبان ماه 
نسخه اي را به کميسيون عمران ارايه داديم 
که نپذيرفتند و گفتند تغييراتي که اتفاق افتاده 
جزئي است در حالي که ما به دنبال تحولات 
کلي هستيم. در نتيجه به من ماموريت دادند 
که کار تطبيقي انجام دهم و پيشنهاد ديگري 
براي تغييرات ارايه دهم. ماحصل اين شد که 
پيشنهادي درآمد که مي شود نظام مهندسي 
ب��ه نوع��ي با نظام فني اجرايي کش��ور قرين 
ش��ود. در حالي که نظام مهندس��ي ناظر بر 
س��اخت و س��از خصوصي است اما نظام فني 
اجرايي ناظر به ساخت و سازهاي دولتي است. 
رجبي با بيان اينکه نهايتا بحثي به کميسيون 
عمران ارايه شد که نظام مهندسي به عنوان 
قس��متي از نظام فني اجرايي ملحق ش��ود، 
تصري��ح ک��رد: مواد اين موضوع در صحن در 

حال بررسي است.
رييس س��ازمان نظام مهندس��ي ادامه داد: ما 
براي عبور از گذرگاه فعلي نيازمند پيگيري و 
انجام برنامه هاي مش��خص در حوزه ساخت 
مس��کن هستيم که مي تواند مشکل بيکاري 
ما را کاهش دهد و کارخانه ها را تحرک بدهد. 
بسياري از ساختمانهاي ما مشکل توليد ندارند 
بلکه مش��کل اين اس��ت که تا س��قف انبارها 
تولي��د کرده ان��د ولي خريدار وجود ندارد. وي 
همچني��ن گف��ت: حرف ما اين اس��ت که اگر 
نظام اجرايي و نظام مهندس��ي با هم ترکيب 
ش��ود دولت خودش از بودجه وزارتخانه هاي 
خ��ودش و بانک مرکزي بکاهد که در بخش 

مسکن مداخله کند.

فرج اله رجبی ساختمان تاکید کرد

نظام مهندسی ساختمان در اتاق شیشه ای

دولت سیاست دستوري براي اجاره بها ندارددرآمد قابل توجه از مالیات خانه هاي خاليضرورت ادغام خرده ايرلاين های کشور
رئي��س کميس��يون عم��ران مجلس، بر 
ض��رورت ادغام خرده ايرلاين ها با هدف 
بهب��ود خدمات ش��رکت هاي هواپيمايي 
تاکي��د کرد و گفت: اوج گيري تاخيرهاي 
پ��روازي باره��ا تذکر جدي ب��ه وزير راه و 

شهرسازي را در پي داشته است. محمدرضا رضايي با انتقاد از رشد 
بي ضابطه صدور مجوز ايجاد خرده ايرلاين ها در کش��ور، تصريح 
کرد: ادغام ايرلاين ها اقدامي در مسير بهبود خدمات هوايي است. 
اين نماينده مجلس همچنين در ادامه با بيان اينکه برخي ايرلاين ها 
با کمترين پرواز طي س��ال فعال هس��تند، خاطرنشان کرد: بارها به 
سازمان هواپيمايي در خصوص وجود اين خرده ايرلاين ها و کيفيت 
نامطلوب خدمات دهي آنها تذکر داده شده است. رضايي گفت: با 

توجه با شرايط امروز ادغام خرده ايرلاين ها ضرورت دارد.

عضو کميس��يون عم��ران در مجلس 
مي گوي��د درآمد مالي��ات از خانه هاي 
خالي قابل توجه اس��ت؛ اما وزارت راه 
و شهرسازي عزمي براي شناسايي اين 
واحد و دريافت ماليات ندارد. سيدهادي 

بهادري با اشاره به ميزان خانه هاي خالي و کسب درآمد مالياتي 
از آنها، اظهار داش��ت: براس��اس آمارهاي اعلامي حدود ۲ و نيم 
ميليون خانه خالي در کش��ور وجود دارد و در تهران اين آمار به 
۴۰۰ هزار تا ۵۰۰ هزار واحد رس��يده اس��ت. وي ادامه داد: براي 
اج��راي درياف��ت ماليات از خانه هاي خالي مش��کلاتي از جمله 
بحث شناس��ايي اين واحدها وجود دارد. زماني که اجراي اين 
قانون جدي شد صاحبان املاک براي اينکه آمارها را مخدوش 

کنند تظاهر به مصرف آب و برق کردند.

مع��اون دفت��ر برنامه ري��زي و اقتصاد 
وزارت راه و شهرس��ازي گفت: دولت 
سياست دس��توري براي کنترل اجاره 
بهاي مسکن ندارد بلکه بايد عرضه را 
براي حل اين مسئله تقويت کند. علي 

قائدي افزود: اگر دولت به بحث اجاره بهاي مسکن وارد شود 
ممکن اس��ت در کوتاه مدت اثر خوبي داش��ته باش��د، اما کنترل 
قيمت در مدت طولاني مش��کل ايجاد مي کند. قائدي گفت: 
قانون ماليات بر اجاره واحد هاي بيش از ۱۵۰ متر هيچ تاثيري 
بر ميزان اجاره بها نداش��ته اس��ت. معاون دفتر برنامه ريزي و 
اقتصاد وزارت راه و شهرسازي افزود: ابزار شناسايي خانه هاي 
خال��ي را ب��راي دريافت ماليات از آنه��ا نداريم. وي گفت: ابزار 

ماليات در بخش اجاره مسکن ناکارآمد است.

مديرکل راه و شهرس��ازي اس��تان تهران از راکد بودن 
حدود ۶۰۰۰ مس��کن مهر پايتخت خبر داد. به گزارش 
تسنيم، نادر محمدزاده با بيان اينکه مهم ترين پروژه ها 
در حوزه ساخت و توسعه راه ها پروژه هايي با بالاي ۵۰ 
درصد پيش��رفت فيزيکي هس��تند، تصريح کرد: در اين 
راستا احداث باند دوم محور قديم قم به طول ۳۰ کيلومتر 
با ۷۵ درصد پيش��رفت فيزيکي، احداث باند دوم محور 
فيروزکوه- س��منان به طول ۱۲ کيلومتر با ۶۵ درصد 
پيش��رفت فيزيک��ي و احداث کمربن��دي غربي دماوند 
ب��ه ط��ول ۶.۵کيلومتر با ۵۵ درصد پيش��رفت فيزيکي 
مهم ترين پروژه ها هستند که در سال ۹۷به بهره برداري 
مي رسند. وي با بيان اينکه ۶ طرح تفصيلي، ۳ طرح بافت 
فرس��وده، ۱۰ طرح هادي روس��تايي و يک طرح هادي 
ش��هري در معاونت معماري و شهرس��ازي به تصويب 
رسيد، افزود: همچنين ۸ واحد صنفي و شهرک صنعتي، 
۶۷ واح��د تولي��دي کش��اورزي و ۳۱ واحد خدماتي در 
راستاي اقتصاد مقاومتي و اشتغال در استان تهران مجوز 
دريافت کردند. وي يادآور شد: اداره کل راه و شهرسازي 
اس��تان تهران متعهد به س��اخت ۱۰۰ هزار و ۱۴۹ واحد 

مسکن مهر در شهرهاي بالاي ۲۵ هزار نفر بوده که تا 
پايان بهار امسال، ۹۴ هزار و ۵۲۶واحد )۹۴ درصد( کل 
مس��اکن مهر بهره برداري و به متقاضيان تحويل داده 
شده است. پروژه هاي باقيمانده عمدتاً راکد و در مرحله 
تعيين تکليف هستند. وي با بيان اينکه حوزه املاک و 
حقوقي نيز ۵قطعه زمين با واحدپذيري سه هزار و ۱۳۴ 
فقره مس��کن به اقش��ار ويژه واگذار شده، تصريح کرد: 
۹۳ هکت��ار از اراض��ي داخل محدوده ش��هري و ۳۲۶۴ 
هکتار از اراضي در حريم ش��هرهاي اس��تان تهران رفع 

تصرف شده است.

۶۰۰۰ واحد مسکن مهر در استان تهران بلاتکليف مانده  است
يک کارش��ناس حوزه مس��کن با تاکي��د براينکه قيمت 
مس��کن کاه��ش نخواهد يافت ب��ه افزايش تقاضا براي 
واحد هاي اس��تيجاري اش��اره کرد و گفت: توان خانوار 
براي خريد مسکن کم شده است. فردين يزداني با بيان 
اينکه تحريم ها و ورود نقدينگي سرگردان به بازار مسکن 
دليل اصلي رشد معاملات و افزايش قيمت ها است افزود: 
امکان کاهش قيمت  مس��کن وجود ندارد اما قيمت ها با 
شدت کمتري افزايش پيدا خواهند کرد. وي درباره تاثير 
بازار هاي بين المللي بر روي بازار مس��کن گفت: پيش از 
خروج آمريکا از برجام بخش��ي از منابع مالي کش��ور وارد 
مبادلات بين المللي ش��د که با انتظار بازگش��ت تحريم ها 
اين منابع مالي وارد بازار مس��تغلات خواهد ش��د و ورود 
اين نقدينگي سرگردان قيمت ها را افزايش مي دهد. اين 
کارش��ناس مس��کن افزود: افزايش نرخ ارز با ايجاد تورم، 
هزينه تمام ش��ده را براي س��اخت ساختمان افزايش داده 
و قيمت  مسکن افزايش پيدا خواهد کرد. وي با تاکيد بر 
اينکه مشکلات پيش آمده در اقتصاد کشور فراتر ازحوزه 
مس��کن اس��ت تصريح کرد: دولت مي تواند با کاهش وام 
وتسهيلات براي خريد مسکن، سوق اعتبارات به سمت 

وام هاي ساخت قابل تبديل به فروش اقساطي، فشار ها 
را از دوش بازار مس��کن بردارد. يزداني ادامه داد: دولت 
مي تواند با ايجاد ش��رايط براي تس��هيلات مسکن به اين 
معني که وام هاي خريد و ساخت وساز مسکن را منحصر 
ب��ه متراژ ه��اي کوچکي بکند که مردم توان پرداخت آن 
را داشته باشند، در بهبود شرايط بازار مسکن موثر عمل 
کند. وي با اشاره به تاثير اقدامات دولت در کاهش قيمت 
مس��کن گفت: دولت مي تواند با اس��تفاده از ابزار زمين و 
تعريف پکيج هاي حمايتي براي ساخت و ساز تاثير اندکي 

بر افزايش قيمت داشته باشد.

توان خانوار براي خريد مسکن کاهش يافته است

ايرلاين هاي دولتي همچنان رکورددار تاخیر
ش��رکت فرودگاه ها جديدترين آمار از وضعيت س��فرهاي هوايي 
در خردادم��اه س��ال ج��اري را اع��لام کرده که بر اين اس��اس در 
فرودگاه هاي ايران بيش از سه ميليون و ۸۶۰ هزار مسافر جابه جا 
شده اند. به گزارش ايسنا، طبق اين آمار مسافران جابه جا شده از 
طريق حدود ۳۳ هزار و ۵۰۰ پرواز به س��مت مقاصدش��ان حرکت 
کرده اند و همچنين در طول اين مدت حدود ۳۷ ميليون کيلوگرم 
بار و بس��ته هاي پس��تي از اين طريق جابه جا ش��ده است. در طول 
اين مدت فرودگاه مهرآباد تا سقف بيش از ۱۰ هزار و ۶۰۰ پرواز 
پرترددترين فرودگاه کشور بوده و نزديک به يک ميليون و ۲۰۰ 
هزار مسافر را جابه جا کرده است. پس از آن فرودگاه مشهد با ثبت 
بيش از ۵۰۰۰ پرواز و فرودگاه امام خميني با ثبت بيش از ۴۰۰۰ 
پرواز در رتبه هاي بعدي فرودگاه هاي فعال ايران قرار گرفته اند.

در خ��رداد ۹۷ س��هم پروازه��اي داخلي بي��ش از ۲۷۰۰۰ پرواز و 
جابه جايي بيش از ۳ ميليون مسافر بوده که در اين بين فرودگاه 
مهرآب��اد بالاتري��ن درص��د را به خ��ود اختصاص داده و پس از آن 
فرودگاه هاي مشهد و شيراز قرار دارد. در حوزه پروازهاي خارجي 
نيز در اين ماه بيش از ۵۶۰۰ پرواز به ثبت رسيده که فرودگاه امام 
خميني بيشترين سهم و فرودگاه هاي مشهد و شيراز نيز رتبه هاي 
دوم و سوم اين حوزه را به خود اختصاص دادند. همچنين سازمان 
هواپيماي��ي کش��وري آمار پروازهاي ف��رودگاه مهرآباد در خرداد 
امس��ال را منتش��ر کرده که بر اساس آن شرکت هواپيمايي ايران 
اير با انجام بيش از ۲۹۰ پرواز تاخيري بدترين آمار را داشته و پس 

از آن نيز شرکت هاي آسمان، آتا و زاگرس قرار دارند.
از نظر درصد پروازهاي تاخيري شرايط ايرلاين هاي ايران بهبود 

قابل توجهي پيدا کرده و هيچ شرکتي بالاي ۵۰ درصد از پروازهاي 
خود را با تاخير انجام نداده است. در اين زمينه ايرلاين تازه تاسيس 
کارون با ۴۷ درصد تاخير بدترين آمار را داشته و پس از آن شرکت 
آتا و س��پس دو ايرلاين دولتي ايران اير و آس��مان قرار دارد. در 
حوزه پروازهاي به موقع نيز ش��رکت هواپيمايي ماهان توانس��ته 
پيشرفت قابل توجهي را به ثبت برساند و از ۶۲۵ پرواز خود ۵۳۱ 
پرواز معادل ۸۵ درصد را به موقع انجام دهد که از نظر پروازهاي 
با تعداد بالا عملکردي مطلوب به شمار مي رود. در کنار ماهان اما 
ش��رکت هاي ديگر نيز آمارهاي بس��يار مطلوبي داشته اند تا جايي 
که ش��رکت معراج با ۹۶، طاها با ۹۳ و پويا اير با ۸۵ درصد پرواز 
به موقع جزو ايرلاين هاي خوش قول ايراني به شمار مي روند. از 
نظر سهم ايرلاين ها در کل تاخير به ثبت رسيده دو شرکت دولتي 

آسمان و ايران اير همچنان صدرنشين هستند.
در آمارهاي ماه هاي گذش��ته نيز س��هم ش��رکت هاي دولتي در 
تاخيرهاي فرودگاهي بس��يار بالا بود و ش��رکت هايي که تعداد 
پروازهايش��ان کمتر از ايرلاين هاي فعال بود، بهترين آمار را به 
خ��ود اختص��اص داده بودن��د. با توجه ب��ه اعلام چند ايرلاين بين 
المللي مبني بر کاهش پروازهاي خود به ايران يا حتي توقف آنها 
پيش بيني مي ش��ود پروازهاي خارجي کش��ور در آمارهاي آينده 
روندي کاهش��ي به خود بگيرد. همان طور که در آمارهاي قبلي 
منتش��ر ش��ده در س��ال ۹۷ نيز اين موضوع مشخص بود. در کنار 
مش��کلات سياس��ي بالا رفتن قيمت ارز نيز به عنوان يکي ديگر 
از عوام��ل احتمال��ي تاثيرگذار در کاهش پروازهاي خارجي ايران 

مطرح شده است.

غفلت از ظرفیت 30 میلیون تني بنادر درياي خزر
مع��اون س��ازمان بنادر و دريانوردي ب��ا بيان اينکه از ظرفيت حدود 
۳۰ ميليون تني بنادر شمال کشور تنها از ۵ ميليون تن آن استفاده 
مي کنيم، گفت: امکان افزايش سه برابري ظرفيت صادرات از بنادر 
ش��مالي کش��ور وجود دارد. هادي حق شناس در گفتگو با ايلنا درباره 
اهميت اس��تفاده از ظرفيت هاي درياي خزر براي توس��عه صادرات 
اظهار داش��ت: يکي از اش��کالات دستگاه هاي اجرايي در استفاده از 
ظرفيت هاي درياي خزر اين اس��ت که به پتانس��يل هاي صادراتي 
کشورهاي همسايه کمتر توجه مي کنند و همواره به دنبال صادرات 
به کش��ورهايي مانند آمريکاي لاتين و کش��ورهاي اروپايي هستند. 
وي افزود: کشورمان با ۱۵ کشور همسايه مرز دريايي و زميني دارد 
که مي توانيم با فعال س��ازي بنادر به ويژه بنادر ش��مالي صادرات به 

اين کشورها را افزايش دهيم. 

معاون س��ازمان بنادر و دريانوردي با اش��اره به اهميت فعال ش��دن 
کريدور شمال – جنوب در توسعه صادرات گفت: کشورهاي حاشيه 
دري��اي خزر کش��ورهاي صادرات پذير هس��تند ک��ه در حوزه هاي 
محصولات کش��اورزي، معادن، س��يمان و برخي از توليدات ايران 
مي توانند خط صادراتي با کشورمان ايجاد کنند. از سوي ديگر ايران 
مي تواند بهترين مسير براي دسترسي اين کشورها به آ ب هاي خليج 
فارس باشد بنابراين مي تواند بخشي از ترانزيت کالاهاي کشورهاي 
حاشيه درياي خزر به مقصد حاشيه درياي خليج فارس را انجام دهد. 
وي ب��ا تاکي��د بر اينکه در اين مس��ير ترانزيتي مي توان از کالاهاي 
تولي��د داخل هم اس��تفاده کرد، گف��ت:  بايد نگاه تجاري و بازرگاني 
به کش��ورهاي حوزه درياي خزر تغيير کند و تمرکز صادرات را بايد 
از کش��ورهاي دور مانند اروپا و آس��ياي ش��رقي به سمت کشورهاي 

همسايه حاشيه خزر معطوف کرد. 
حق شناس افزود: معتقدم مجموع واردات کشورهاي حاشيه درياي 
خ��زر ه��ر ع��ددي که باش��د ايران مي تواند ۳۰ درص��د آن را تامين 
کند. وي خاطرنشان کرد: زماني که دو کشور ترکيه و روسيه دچار 
چالش هايي شدند ايران توانست جايگزين بخشي از صادرات ميوه 
ترکيه به روس��يه ش��ود و درآمد قابل توجهي را کس��ب کند اما زماني 
که روابط دو کشور بهبود يافت صادرات محصولات کشاورزي به 
روسيه هم کاهش يافت. حق شناس با بيان اينکه متاسفانه ويژگي 
رقابتي براي صادرات نداريم، گفت: در شرايطي صادرات ما افزايش 
مي يابد که روابط دو کش��ور به هم بخورد درحالي که ما مي توانيم 
با رقابت س��هم خود از بازار را بگيريم. وي ادامه داد: در حال حاضر 
به دليل بازاريابي هاي خوبي که در حوزه کشورهاي حاشيه درياي 

خزر انجام نمي شود بازار صادراتي قابل توجهي را از دست داده ايم. 
معاون سازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينکه ظرفيت بنادر شمالي 
کشورمان در حوزه تخليه و بارگيري به حدود ۳۰ ميليون تن مي رسد، 
گفت: تنها حدود شش ميليون تن از اين ظرفيت استفاده مي کنيم 
که ۲۰ درصد آن صادرات و ۸۰ درصد آن واردات است حال اينکه 

اين ظرفيت را مي توانيم به سه برابر افزايش دهيم.


